

Arter og Naturbeskyttelse
Ref. ALARS
Den 7. juni 2024
J.nr. 2023-23820

Beslutningsreferat fra mødet i den Nationale Hjortevildtgruppe

Deltagere

- Jan Eriksen, formand
- Claus Lind Christensen, Danmarks Jægerforbund
- Peter Busck, Dansk Skovforening
- Henrik Bertelsen, Landbrug & Fødevarer
- Flemming Torp, Friluftsrådet
- Louise Villumsen, Danmarks Naturfredningsforening
- Michael Carlsen, Dyrenes Beskyttelse
- Anders Larsen, Miljøstyrelsen, sekretær

Tid: Mandag den 3. juni 2024

Sted: Fysisk møde i MST Odense

Dagsordenspunkter

- Siden sidst
- Problemformuleringen
- Protokollen / sammenfatningen af protokollen, herunder drøftelse af forslag til virkemidler
- Udkast til projektplan / tidsplan (Word dokument og Excel ark skal læses sammen)
- Eventuelt

Referat

Ad Siden sidst

Der var ingen drøftelser under emnet.

Problemformuleringen

Jan E påpegede, at problemformuleringen er særlig vigtig i en adaptiv forvaltningsplan. Man kan på baggrund af ny viden løbende ændre i en adaptiv forvaltningsplan, men gruppen skal helst på nuværende tidspunkt være overvejende enige i de problemstillinger, der skal adresseres i arbejdet.

I lyset heraf var der følgende beslutninger;

- En tilføjelse af "græsningstrykket" fra hjortevildtet samt en notering om, at vildtet tilhører alle og ikke alene jægerne.
- Skader på private personers haver mv. tilføjes idet det ikke kun er skov- og landbrug der oplever skader fra hjortevildtet. Trafikale skader bør nævnes også.
- Udfordringer med hegn i landskabet søges udvidet, således at det også fremgår, at der kan være problemer med hegn opsat omkring VE-anlæg, m.v.
- Det præciseres, at udlagt foder ikke i sig selv nødvendigvis medfører store bestande, da føde overordnet set ikke er en mangelvare for hjortevildtet.

Med afsæt i ovenstående ændringer er der enighed om at problemformuleringen kan opdateres til "Problemformulering version 2.0" (Version 1.0 er den version der tidligere har været sendt ud til de regionale grupper).

Der var dog et ønske om en bedre beskrivelse af sammenhæng mellem problemformuleringens punkter, opsat i punktform, og så selve virkemidlerne. Det aftales i lyset heraf, at problemformuleringen ikke publiceres i en bredere kreds, før den har været gennemlæst af alle deltagere igen.

Protokollen / sammenfatningen af protokollen, herunder drøftelse af forslag til virkemidler

Der var enighed om, at publicere protokollen på MST hjemmeside og dermed gøre den tilgængelig for alle. Indtil andet vedtages af gruppen, var der også enighed om, at sammenfatningen af protokollen udgør et internt arbejdsredskab, der ikke p.t., skal deles med kredsens uden for den Nationale Hjortevildtgruppe. Det er således et internt arbejdsdokument, indtil sekretæren publicerer det på MST hjemmeside.

Gruppen gennemgik sammenfatningen af protokollen. Der var ingen kommentarer ud over en opfordring til hvordan diverse virkemidler, mv. italesættes, herunder "pisk" og "gulerod".

Der var en kort drøftelse af virkemidlerne uden egentlige konklusioner, herunder i forhold til brunstjagt, diverse typer arealkrav, fordring, m.v.

Det aftales i forlængelse heraf, at Dansk Skovforening /Peter Busck kommer med et konkret oplæg om fordring/ aflastningsfodring til gruppens næste møde.

Der var også kort drøftelse om "zonerig af friluftslivet" og "intelligent planlægning". Det aftales, at Friluftsrådet/ Flemming Torp laver et konkret oplæg om dette i forhold til hjortevildtforvaltning.

Det aftales, at Formanden og sekretæren laver et oplæg til hvordan samforvaltning kan praktiseres på forsøgsbasis, herunder i forhold til hvordan de regionale grupper kan inddrages og hvem der evt. skal agere administrativ substitut (myndighed) for de "Länsstyrelser" (amter) man kender fra den svenske forvaltning.

Under drøftelse af den eksisterende målsætning om, at "opnå bedre spredning" var der enighed om at helt droppe denne målsætning. Dette på baggrund af en kort drøftelse af om man i stedet skulle indføre en målsætning om at "fastholde" den nuværende spredning. Det ønskede man ikke, da dette de facto ville være et ønske om at fastholde en natur i "status quo". Målet droppes helt.

Der var enighed om, at uddannelse skal tilføjes i forhold til målhierarkiet. Det anses som væsentligt, i forbindelse med at man skal opnå "*Ændret adfærd som fører til en jagt i overensstemmelse med de jagtetiske regler*".

Det aftales, at Claus Lind forbereder et konkret oplæg indeholdende relevante "læringsmål" og en løbende uddannelse.

Det aftales afslutningsvis, at Jan og sekretæren laver et opdateret udkast til målhierarki med virkemidler. Det er klart til gruppens første møde efter sommerferien.

Ad Udkast til projektplan / tidsplan (Word dokument og Excel ark skal læses sammen)

Jan oplyste, at det var opnået et budget på 50.000 kr. til HVD25. Det skal efter planen række til et endags møde med deltagelse af samme deltagerkreds som ved HVD24.

Det aftales at tidsplanen også så hurtig som muligt kommer til at indeholde en oversigt over implementeringsfasen for den adaptive forvaltningsplan.

Ad Eventuelt

Det aftales, at en kort video forsøges udarbejdet ved gruppens næste møde, hvor alle kort fortæller lidt om de problemstillinger som deres respektive organisationer ønsker løst i forbindelse med udarbejdelsen af den adaptive forvaltningsplan. Videoen kan publiceres på MST hjemmeside under hjortevildtforvaltning.